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ابراهیم مشیريان

هم اكنون به دليل عناوين زياد مجرمانه در كشور 
با مشكل ترافيك جرائم روبه رو هستيم. اكنون 
حدود1800 عنوان جرم در س�ازمان زندان ها به 
ثبت رس�يده كه ثمره آن تراكم بالاي جمعيت 
كيفري در كشور است. چند ماه قبل يك فوريت 
لايح�ه كاه�ش عناوي�ن مجرمانه ب�ه تصويب 
نمايندگان مجلس رسيد و گام هايي  در اين زمينه 
در حال برداشته شدن است. برخي تخلف هاي 
اداري و بس�ياري از جرائم غيرعمد نبايد جرم 
تلقي شوند؛ چنانكه در بسياري از ديگر كشورها 
هم اين اصل رعايت مي شود. وقتي براي هر تخلف 
فرد را مجرم ش�ناختيم، اين موض�وع براي او و 
جامعه داراي آثار و تبعات منفي است و آمار بالاي 
جمعيت كيفري براي كشور جلوه مناسبي ندارد. 

     
جرم فعل يا ترك فعلي اس��ت ك��ه قانونگذار براي 
آن مجازات تعيين كرده اس��ت، اما سؤال اساسي 
اين است كه قانونگذار بر اساس چه مبنايي تعيين 
مجازات مي نمايد؟ آيا اساساً مبنايي وجود دارد كه 
فعلي يا ترك فعلي جرم محسوب ش��ود؟ در واقع 
سياست كيفري به ش��كلي بوده كه با جرم انگاري 
عناوين بسيار زياد و گسترده اي جرم شمرده شده 

است. 
   تعزيرات عامل 90درصد مجازات ها 

روزانه حدود 200هزار تومان هزينه نگهداري يك 
زنداني اس��ت و طبق آمار تعداد زندانيان كشور از 
240 هزار نفر فراتر رفته است به اين ترتيب اجراي 
لايحه كاهش عناوين مجرمانه آنطور كه نمايندگان 
مجلس مي گويند، نه تنها آمار زندانيان را 43درصد 
كاهش مي دهد، بلكه از ميزان هزينه هاي دولت هم 
كم مي كند. ب��ا اين حال بر اس��اس قانون مجازات 
اس��امي حدود 90 درصد مجازات ه��ا در بخش 

تعزيرات، حبس را به خود اختصاص  مي دهد. 

  دامنه گسترده جرائم
در همين زمينه رئيس س��ابق س��ازمان تعزيرات 
حكومتي با انتقاد از تع��دد عناوين مجرمانه گفت: 
»جرم و تخل��ف، دو مقوله متفاوت هس��تند و اين 
امر نياز به بازبيني دارد. در كشور ما تعداد عناوين 
مجرمانه بيش از 1800 مورد اس��ت، اين درحالي 
است كه در كش��ورهاي اروپايي مانند فرانسه نيز 
تنها 300عنوان مجرمانه در قوانين جزايي ش��ان 

آمده است.« 
عليرضا جمشيدي با بيان اينكه بسياری از جرائم در 
كشورهاي ديگر به عنوان تخلف محسوب مي شود 
تا به سرعت پيگيري و حكم صادر شود و از امكانات 
دولت ها براي كنت��رل اينگونه تخلفات اس��تفاده 
مي ش��ود، افزود: »اين موضوع دامنه بس��ياري را 
مي تواند شامل شود. از جمله تخلفات، فرار مالياتي، 
تخلفات گمركي، ارزي، پولي، ثبتي و... كه س��بب 

اقتداربخشي به حاكميت مي شود.«
  شروع از برنامه ششم

در ماده 28 لايحه برنامه ششم توسعه كه از طرف 
دولت به مجلس ارائه شد، آمده است: »دولت مكلف 
اس��ت به منظور كاهش عناوين مجرمانه، تسهيل 
و تسريع در رس��يدگي به تخلفات، لايحه »تعيين 
عناوين تخلف و آيين رس��يدگي به آن« را پس از 
تأييد عناوي��ن مجرمانه مزبور توس��ط رئيس قوه 
قضائيه جهت الحاق به وظايف س��ازمان تعزيرات 
حكومتي حداكثر ظرف  س��ال نخس��ت برنامه به 
مجلس شوراي اسامي تقديم كند.« اما روند اين 

كار زمانبر شده است. 
  معضلات  اجتماعي

رئيس انجمن مددكاران اجتماعي ايران با اش��اره 
به بخش 19 اين لايحه مربوط ب��ه امور حقوقي و 
قضايي در برنامه شش��م توس��عه  گفت: »از منظر 
اجتماعي مي توان به موارد مختلف��ي در ارتباط با 

بخش حقوقي و قضايي لايحه برنامه ششم توسعه 
پرداخت كه از جمله آنه��ا مي توان به بهره گيري از 
متخصصان رشته هاي ياورانه در راستاي تحكيم نهاد 
خانواده، بهره گيري از ظرفيت بخش هاي غيردولتي 
براي توس��عه زيرس��اخت هاي لازم در حوزه هاي 
حرفه آموزي، اشتغال حين حبس و پس از آزادي، 
آموزش، سامت، درمان و حمايت هاي اجتماعي از 

خانواده هاي زندانيان اشاره كرد.« 
  درنظر گرفتن  شرايط استاني

سيدحسن موسوي چلك افزود: »نكته مهم ديگر 
اين لايحه اين اس��ت كه قوه قضائيه مكلف ش��ده 
است برنامه جامع پيشگيري از جرم را با بهره گيري 
از ظرفيت هاي دس��تگاه هاي اجرايي و مش��اركت 
سازمان هاي غيردولتي و مراكز علمي تدوين كند. 
البته در اين زمينه معتقدم داش��تن برنامه جامع 
كه چارچوب كان را تعريف كند خوب است ولي 
برنامه هاي عملياتي بايد متناسب با شرايط استان ها 
باش��د، چراكه عوامل مؤثر، اولويت ها، منابع و... در 

همه استان ها يكسان نيست.« 
  در انتظار صحن علني

سخنگوي كميس��يون قضايي و حقوقي مجلس با 
تأكيد بر ضرورت حذف بسياري از عناوين مجرمانه 
درجهت كاهش تعداد زندانيان در كشور گفت: »با 
كاهش عناوين مجرمانه نيازي به افزايش قاضي در 

قوه قضائيه نيست.« 
حس��ن نوروزي با تأكيد بر اج��راي مجازات هاي 
جايگزين حبس با هدف كاهش آمار زندانيان افزود: 
»در برنامه ششم توس��عه كاهش عناوين مجرمانه 
مورد توجه قرار گرفته اس��ت كه در همين زمينه 
اعضاي كميس��يون قضايي و حقوقي مجلس هم 
كاهش عناوي��ن مجرمانه را با ه��دف جلوگيري از 
افزايش تعداد زندانيان مورد تصويب قرار دادند كه 
اميدواريم اين موضوع در كميسيون تلفيق و صحن 

علني مجلس حائز آراي كافي شود.« 
  فعاليت هاي خدماتي به جاي زندان

نماينده رباط كري��م در مجلس با اش��اره به اينكه 
صدها عنوان مجرمانه بايد از قانون مجازات اسامي 
جدا شود، گفت: »اين جرائم بايد در رديف تخلفات 
قرارگيرد و بررسي آنها به نهادهايي مانند سازمان 
تعزيرات حكومتي سپرده شود. به طور حتم مجازات 
بس��ياري از تخلف��ات مانند توزيع م��واد خوراكي 
غيربهداشتي، رها كردن فاضاب در معابر عمومي و 
نگهداري حيوانات در خانه زندان نيست و مي توان با 
درنظرگرفتن برخي احكام مانند انجام فعاليت هاي 

خدماتي آمار زندانيان را در زندان ها كاهش داد. 
  مشكلات بسيار براي قضات

نماينده رباط كريم با بيان اينكه قضازدايي، كاهش 
عناوين مجرمانه و جرم زدايي در جهت كاهش آمار 
زندانيان بايد اجرا شود، تصريح كرد: »بررسي موارد 
تخلف و تعدي اجتماعي افراد بايد از قوه قضائيه جدا 
شود،زيرا درحال حاضر ورود پرونده هاي بسيار به قوه 
قضائيه مشكات بسياري را براي قضات و كاركنان 
محاكم قضايي به وجود آورده اس��ت كه با اجراي 
قضازدايي، كاهش عناوي��ن مجرمانه و جرم زدايي 
مي توان به قوه قضائيه در رسيدگي به وظايف اصلي 

خود كمك كرد.« 
سخنگوي كميس��يون قضايي و حقوقي مجلس با 
اش��اره به اينكه به لحاظ استانداردهاي بين المللي 
بايد در فضايي يك متري يك زنداني وجود داشته 
باشد، افزود: »اين درحالي است كه در حال حاضر 
در فضاي يك متري بيش از يك زنداني نگهداري 

مي شود.« 
  جاي سوزن انداختن نيست

يكي از تبعاتي كه عناوين بالاي مجرمانه براي كشور 
به وجود مي آورد اين است كه براي تعيين مجازات 
بايد مجرمان را به دادگاه ها و دادسراها معرفي كنند 
كه در نتيجه اين اماكن ش��لوغ مي شوند و توسط 
نيروهاي پليس يا اف��راد ضابط مجرم به دادس��را 
فرستاده مي شوند يا شكاياتي از فرد به عنوان مجرم 
مطرح مي شود كه اين نكته وقت نيروهاي پليس و 

قضايي را مي گيرد. 
وقتي تعداد عناوين مجرمانه زياد باشد، مردم قانون 
را رعايت نمي كنند، چون حس مي كنند قانونگذار 
دست وپاي آنها را بسته اس��ت. افراد با هر كاري كه 
انجام مي دهند، احساس مي كنند مجرم هستند و 

اين نكته ناامني فكري هم به وجود مي آورد.

مفسدان زیر ذره بین دستگاه قضا
رئيس ق�وه قضائيه باره�ا اعلام ك�رده اس�ت در برخورد با فس�اد 
خ�ط قرمزي وج�ود ن�دارد و مش�ت مفس�دان باي�د باز ش�ود. در 
همين راس�تا ه�م زاكاني، رئيس س�ابق بس�يج دانش�جويي عليه 
پرون�ده جديدي افش�اگري ك�رده اس�ت. تازه ترين م�ورد مربوط 
به پرونده اي اس�ت كه هن�وز جزئيات آن روش�ن نش�ده، اما مبلغ 
تخلف ص�ورت گرفت�ه در آن دو س�وم مبلغ كس�ري بودجه دولت 
اس�ت و ب�ا آن مي ت�وان بي خانه ه�اي اي�ران را صاحب خان�ه كرد!
عليرضا زاكاني، نماينده سابق مجلس كه در ماه هاي گذشته به چهره اي 
ضدفساد تبديل ش��ده و اطاعات قابل توجهي از فس��ادهاي اقتصادي 
مطرح كرده  در تازه ترين اظهارات خود از يك فساد اقتصادي ديگر خبر 

داده است. 
 قوه قضائيه با جديت پيگيري كند

عليرضا زاكاني با بيان اينكه اخيراً طي مكاتباتي فساد شناسايي شده در 
يكي از پتروشيمي ها را دنبال مي كنم، هشدار داد: »مواردي نيز وجود دارد 
كه مفسدان در داخل خاك ايران حضور ندارند و كشور را ترك كرده اند 
اما مبالغ كان تاراج اموال ملت ايجاب مي كند قوه قضائيه با جديت اين 

موارد را پيگيري كند.«
وي افزوده است: »تنها در يك مورد فردي زميني با كاربري سبز را به بهاي 
3٧ ميليارد تومان از بنياد شهيد خريده اس��ت و سپس با تغيير كاربري 
نيمي از مساحت اين زمين آن را به وياسازي در قطعات 2000 مترمربعي 
اختصاص داده و سود چند صد ميلياردي كسب كرده است. وي سپس با 
كسب اين درآمد نامشروع 40 درصد از سهام يكي از پتروشيمي هاي كشور 
را خريداري كرده و ظرف چند ماه پس از خريد وي، بهاي سهام شركت 
يكمرتبه چند ده برابر شده است. به اين ترتيب فرد صاحب سرمايه اي در 
حدود 90 تا 100هزار ميليارد تومان شده است؛ رقمي كه با بازگشت آن به 

بيت المال مي توان تمام بي خانمان هاي كشور را خانه دار كرد.«
  انشعاب در فسادستيزي

به عقيده اين نماينده سابق مجلس شوراي اسامي »اگر كسي مي خواهد 
در كشور با فساد برخورد نمايد بايد از دانه درشت ترين ها آغاز كند و اتفاقاً 
پيش از هركس با كساني كه به پايگاه هاي قدرت و ثروت نزديك تر هستند، 
برخورد شود. در اين صورت اين اعتماد ميان مردم تسري پيدا مي كند كه 
دستگاه هاي ناظر مراقب مسئولان هستند و مسئولان بايد براي خدمت 

به ميدان بيايند، نه غارت.«
زاكاني با بيان اينكه تفكر مدافعان فساد شايد از عجايب باشد، اما در ميان 
برخي مديران كشور رواج دارد، افزوده است: »گروهي كه با فسادستيزي 
موافق هستند نيز دو دسته هستند؛ يك دسته مأيوسند و معتقدند مبارزه 
با فساد بي فايده است، اما دسته دوم معتقدند مي توان از برخورد جدي با 

مفاسد اقتصادي، نتيجه مطلوب گرفت و ريشه فساد را خشكاند.«
  عدم شفافيت نمايندگان

احمد توكلي، عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام و رئيس هيئت مديره 
ديده بان شفافيت و عدالت در مصاحبه با راديو گفت وگو خبر داده است كه 

مبارزه جدي با فساد دير پا گرفت و موجب شد مارمولك ها، اژدها شوند!
احمد توكلي با بيان اينكه در جمهوري اسامي »فساد مالي و فساد در 
س��پردن مناصب« وجود دارد، گفته است: »اگر امروز مجلس تصويب 
مي كرد كه حقوق نمايندگان منتشر شود، در نوع نگاه به مجلس بسيار 
تأثيرگذار بود، در حالي كه نمايندگان اين لايح��ه را رد كردند، معني 
كارشان اين است كه يكسري افراد فاسد وجود دارد كه اجازه نمي دهند 
افراد س��الم نيز تصميم درس��تي بگيرند. وقتي نماينده مجلس اجازه 
نمي دهد كه ميزان حقوقش منتشر شود و در اذهان عمومي شفاف سازي 
گردد، چگونه بايد به نمايندگان مجلس اعتماد كرد و عزم آنها را براي 

مبارزه با فساد جدي گرفت؟«
  پاداش هاي 200 ميليوني

توكلي در بخش ديگري از س��خنانش به دولت انتقاد كرده و گفته است: 
»اگر دولت تكليف ماده 2۶ برنامه ششم را كه اكنون دو سال است، معطل 
مانده است، مشخص مي كرد، امروز دريافتي تمام مديران دولتي روشن 
مي شد و همين مديران نمي توانستند هر سال براي خودشان 200 ميليون 

تومان پاداش بنويسند!«
  دستگاه قضايي مستقل است

در اين ميان رئيس جمهور هم تأكيد داشته است: »فساد و رانت با بگير و 
ببند و دادگاه از بين نمي رود و دستگاه قضايي آخرين مرحله است.«

وي افزوده اس��ت: »بايد رقابت سالم در كش��ور به وجود بيايد،يعني بايد 
آنجاهايي كه دولت امروز مسئوليتي به عهده دارد و چندان نيازي به آن 
ندارد را به مردم واگذار كند. اگر بنا باشد بخشي از بنگاه هاي اقتصادي ما 
دولتي، بخشي ديگر نظامي، بخش��ي ديگر شبه نظامي و بخش ديگرش 
خصوصي باشد چگونه از بخش خصوصي انتظار داشته باشيم به رقابت با 
ديگر بخش ها بپردازد. بنابراين بخش خصوصي سعي مي كند با آن بخش 

دولت بسازد كه در اين صورت فساد ايجاد مي شود.«
حسن روحاني افزوده است: »البته مردم و رسانه ها آزاد هستند و دستگاه 
قضايي مستقل است و مي تواند فردي را به علت تخلف طبق قانون محاكمه 
كند، اما نگذاريد شائبه سياسي به وجود بيايد كه اگر شائبه سياسي ايجاد 

شود، قضاوت مرده است.«
گفتني است سخنگوي دس��تگاه قضا هم چندي پيش تأكيد كرده بود 
در برخورد با مفاس��د، هيچ خط قرمزي را نمي شناس��يم و ابتدا س��راغ 
دانه درشت ها مي رويم و هيچ مجرمي در برابر دستگاه قضا از حاشيه امن 

برخوردار نيست و همه زير ذره بين قوه قضائيه هستند.

محمد موس�وي با انتشار اين عكس در اينس�تاگرامش از شاغل 
شدنش به همت دادگستري نوش�ت: »دوباره ش��اغل شديم. من و 
حدود 50 كارگري كه دو سال باتكليف بوديم. كارخانه لبنيات مينودشت 
از دو سال پيش به علت مشكات مالي و اختاف شركا تعطيل شده بود. با 
تاش دادگستري استان گلستان و پس از برگزاري چند نشست و بازديد 
از كارخانه، دوباره رونق گرفت. تمام اين مدت در حسرت باز شدن دوباره 
كارخانه و جمع شدن در كنار بقيه كارگرهايي بودم كه خيلي گرفتار شده 

بودند اما با كمك دادگستري مشكل حل شد.« 
........................................................................................................................

محس�ن جواهري با انتش�ار اين عكس در اينس�تاگرامش از 
اقدام دادسراي فيروزكوه حمايت كرد و نوش�ت: »هزار و 220 
متر از اراضى منابع طبيعى فيروزكوه به دس��تور دادستان شهرستان 
فيروزكوه آزاد سازي شد. مي دونيد چي جالبه؟ مالك بنای تخريب شده 
به اخطارهای قضايى بى توجه بوده، به طوري كه حتي يك روز قبل از 
تخريب هم با وجود اخطار مبني بر اجرای حكم، كارگرهاش مشغول 
كار بودند. اينطور كه دادسرا گفته صاحبش حداقل 12ميليارد تومان 

هزينه اش كرده بوده. تا اين حد خيالش راحت بوده.«
........................................................................................................................

طاهره قيومي با انتشار اين عكس در اينستاگرامش از شوراي حل 
اختلاف سيرجان تشكر كرد و نوشت: »واحد فرهنگي معاونت شوراي 
حل اختاف منطقه يك س��يرجان به منظور تأمين حل مشكل خيلي از 
مراجعان به خصوص اينكه در منطقه محروم هم واقع شده يك كار قشنگ 
انجام داد. يكسري كارهاي دفاتر امور مشتركين از قبيل درخواست كارت 
ملي هوشمند، تغيير سيمكارت و تغيير پرونده سربازي را در روزهاي زوج به 
شورا هم منتقل كردند. فراهم كردن امكانات براي استقرار نمايندگان يكي از 
اين دفاتر باعث شده مشكات زيادي از مراجعه كننده ها به شورا به خصوص 

مردم محروم اطراف شورا حل و فصل شود.« 
........................................................................................................................

مصطفي ميرفضل�ي با انتش�ار اين عك�س در اينس�تاگرامش از 
دادستان شهرش�ان تش�كر كرد و نوش�ت: »عاقبت نامه نگاري ها و 
پيگيري هايمان جواب داد. آخرين نامه را به دادستاني شهرستان شادگان 
زديم. قبرستان شادگان نيازمند روشنايي، روكش آسفالت جاده ورودي، 
جدول گذاري، ايجاد فضاي سبز، ساماندهي قبور و ايجاد فضا هاي خدماتي 
بود، اما كسي اعتنا نمي كرد! درنهايت براي ساماندهي قبرستان شادگان، 
كارگروهي با نظارت دادستاني و حضور مديران مرتبط تشكيل و قرار شد 
برنامه جامع براس��اس وظايف محوله س��ازماني ادارات مربوطه اجرا شود. 

بحمدالله زود هم عملياتي شد.« 
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لايحه كاهش عناوين مجرمانه هنوز به صحن علني نيامده است

عليرضا سزاوار
  گزارش  یک

تنقيح كم و تاوان زياد
اگر به شكل جدي تري به موضوع تنقيح و اصلاح قوانين مي پرداختيم اكنون شاهد اين حجم از فسادهاي اقتصادي نبوديم 

اص�لاح و ابهام زداي�ي از قواني�ن خواس�ته 
هميش�گی حقوقی ه�ا و يك�ی از مطالب�ات 
مردمی بوده است.رهبر معظم انقلاب هم در 
سخنراني هاي متعددي اين موضوع را مطرح 
كردند به خص�وص در بند 15 سياس�ت هاي 
كلان ايش�ان كه در س�ال 83 ابلاغ ش�د به 
صراحت بر تنقي�ح قوانين و مق�ررات تأكيد 
داشتند. به همين دليل مجلس هم اين قضيه 
را در دس�تور كار خ�ود قرار داد و س�رانجام 
در س�ال 89 قانون تدوين و تنقيح قوانين و 
مقررات اصلاح شد و به تصويب مجلس رسيد. 
يكي از مواردي كه بايد در اصاح و به روز كردن 
قوانين در نظر گرفت، توجه به تحولات اجتماعي 
جامعه است. يعني قوانيني قباً بوده كه در زمان 
خودش مفيد واقع شده اس��ت اما اكنون نياز به 
تصحيح دارد. به عنوان مث��ال يك قانون ممكن 
اس��ت براي ايران30 ميليون نفري خوب باشد 
اما براي ايران83 ميليون نفري جوابگو نباش��د 

و بايد عوض شود. 
  قانون چه مي گويد؟

تمامي دستگاه هاي مش��مول در قانون تنقيح، 
موظف به همكاري با معاونت قوانين مجلس براي 
تنقيح قوانين مرتبط با خود ش��دند. همچنين 
معاونت و دستگاه هاي مشمول مي توانند براي 
تنقيح قوانين و مقررات از ظرفيت كارشناس��ي 
دس��تگاه هاي اجراي��ي و قضاي��ي و همچنين 
اش��خاص حقيقي و حقوقي غيردولتي با تمايل 

آنها استفاده كنند. 
  بار تنقيح قوانين بر دوش مجلس

در ساليان اخير اداره تنقيح قوانين قوه قضائيه 
اقدام هاي مثبتي از جمله انتشار مجموعه قوانين 
و مقررات گردآوري شده در حوزه هاي خاص و 

تعريف بعضي كدهاي قانوني كش��ور انجام داده 
اس��ت، اما بار تنقي��ح قوانين بر عه��ده مجلس 

شوراي اسامي است. 
رئيس اداره تنقيح قوانين قوه قضائيه با اش��اره 
به اينكه در معاونت قوانين مجلس يك قسمت 
عمده اي به بحث تنقيح اختص��اص پيدا كرده 
اس��ت، مي گويد: »اين اقدام ج��اي تأمل دارد، 
چراكه به واقع اين نهاده��اي قضايي و اجرايي 
هستند كه قوانين را در مقام اجرا محك مي زنند 
و لغزش��گاه هاي قانون را در مي يابند، بنابراين 
مجلس كه مرجع تصويب قوانين است به تنهايي 
نمي تواند كار تنقيح را انجام دهد، از اين جهت 
نهاد تنقيحي در رياس��ت جمهوري به كار خود 

ادامه داد و گسترش يافت.« 
به گفته عل��ي كاظمي، در ق��وه قضائيه نيز اين 
نهاد به صورت ساختار تش��كياتي ايجاد شد و 

در حال حاضر هم ي��ك كميته راهبردي وجود 
دارد كه به شكل مشترك بين اين نهادها با هم 
فعاليت مي كنند تا با راه و روش يكسان اين كار 

را انجام دهند. 
  سليقه قاضي تأثيرگذار است

معاون حقوقي مركز تحقيقات استراتژيك مجمع 
تشخيص مصلحت نظام هم با بيان اينكه بحث 
قوانين در كشور ما خود مجموعه اي از مشكات 
است، مي گويد: »ما مجموعه اي از قوانين داريم 
كه نه تنها قضات بلكه اس��تادان هم نمي دانند 
كدام قانون نسخ ش��ده و كدام معتبر است؟در  
برخي م��وارد ني��ز قوانين به گونه اي اس��ت كه 

سليقه قاضي در آن مي تواند تأثيرگذار باشد.«
دكتر حس��ين ميرمحمد صادقي با بيان اينكه 
گاهي نيز خلأه��اي قانوني داري��م مانند حوزه 
مفاسد اقتصادي كه قوانين بسيار قديمي است 

و پاس��خگوي مس��ائل روز نيس��ت، مي افزايد: 
»در برخي م��وارد هم مطالب خوب��ي در قانون 
پيش بيني ش��ده، اما ابزارش مهيا نش��ده است 
مانن��د مجازات ه��اي جايگزين ك��ه در قانون 
مجازات اسامي سال 92 آمده است، اما اينكه 
قاضي در عمل چه راهي دارد كه به جاي حبس از 

آن قوانين استفاده كند مشخص نشده است.«
  قانون نويس حرفه اي نداريم

دكتر كاظمي با انتقاد از حجم بالاي قوانين در 
كشور مي  گويد: »بايد نگاه تخصصي تري به امر 
قانونگذاري در ايران ش��ود تا س��ازوكارهاي آن 
قوي تر باش��د. متأس��فانه اين امر به عنوان يك 
رشته دانشگاهي و تخصصي در نظر گرفته نشده 
است و ما هيچ رشته تخصصي قانون نويسي در 
ايران نداريم. حتي ني��روي لازم را هم براي اين 
كار نداريم. آلمان 4هزار نيروي قانون نويس دارد 
اما ايران قانون نويس متخصص و حرفه اي ندارد 
يا برخي از رش��ته هاي ديگر مي آيند يا تجربي 
اي��ن كار را مي كنند. اين امر ع��زم جدي و ملي 
و س��اختار قوي در قوه قضائيه و ق��وه مجريه را 
مي طلبد ت��ا در كنار مجلس بتوانن��د اين كار را 

انجام دهند.«
  100سال تجربه قانونگذاري

 زماني كه ايران فقط تجرب��ه قانونگذاري 50 
ساله را داش��ت س��ازماني بزرگ براي تنقيح 
قوانين در نظ��ر گرفتند، اما ام��روزه كه بيش 
از 100س��ال تجرب��ه قانونگ��ذاري داري��م ما 
ب��ه س��ازمان هاي جداگانه اي در ق��وه مجريه 
و ق��وه قضائي��ه نياز داري��م. بي تردي��د اگر به 
ش��كل جدي تري ب��ه موضوع تنقي��ح قوانين 
مي پرداختي��م اكن��ون ش��اهد اي��ن حجم از 

فسادهاي اقتصادي و مالي در كشور نبوديم. 

دلارام عبدزاده
  گزارش  2

قانوني كه داریم اما نخوانده ایم
مع�اون فرهنگي س�تاد احي�اي امر به مع�روف و نه�ي از منكر 
اس�تان تهران گف�ت: »قان�ون حمايت از آم�ران به مع�روف را 
داري�م، اما اي�ن قان�ون را نخوانده اي�م و وقتي با اف�راد مخالف 
احياي امر به معروف مواجه مي ش�ويم، نمي دانيم چه بگوييم!« 
علي تقوي يگانه، معاون فرهنگي س��تاد احياي امر به معروف و نهي 
از منكر استان تهران ضمن گراميداشت هفته احياي امر به معروف 
و نهي از منكر گفت: »قرآن كريم در آياتي از سوره حج شرط نصرت 
الهي را امر به معروف و نهي از منكر مي داند و مردمي كه امر به معروف 

و نهي از منكر نكنند نصرت نخواهند داشت.« 
معاون فرهنگي ستاد احياي امر به معروف و نهي از منكر استان تهران 
افزود: »البته حتماً بايد  تذكر و انجام اين فريضه با روي گشوده باشد 
و اين در حالي است كه علت بقاي اس��ام، احياي اين فريضه است. 
امروز در تهران هر معتاد سالانه صدها نفر را معتاد مي كند، حالا بايد 
پرسيد هر نمازخوان و هر فرد محجبه چند نفر را محجبه و نمازخوان 
مي كند؟ ما در قانون اساسي مان براي احياي اين فريضه ماده داريم، 

در حالي كه خيلي ها به اين موضوع و قانون توجه نمي كنند.« 
تقوي يگانه اضافه كرد: »قانون حمايت از آمران به معروف را داريم، اما 
اين قانون را نخوانده ايم و وقتي با افراد مخالف احياي امر به معروف 
مواجه مي ش��ويم، نمي دانيم چه بگوييم؛  اين در حالي اس��ت كه امر 
به معروف در ساير كش��ورها حتي اروپا هم وجود دارد و آنجا با اسم 
»تذكر دادن« از آن ياد مي شود و اين باعث مي شود كار حكمرانانش 

كاهش پيدا كند.« 
معاون فرهنگي ستاد احياي امر به معروف و نهي از منكر استان تهران 
گفت: »هر مس��ئله و ضرر كوچكي نمي تواند باعث شود اين فريضه 
ترك گردد، يعني حتماً نبايد با اولين بي مهري عقب نش��يني كنيم 

البته حتماً اگر با قول نرم تذكر داده شود اثرگذار خواهد بود.« 

»بررسي موارد تخلف و تعدي 
اجتماع�ي افراد باي�د از قوه 
قضائيه جدا شود،زيرا درحال 
حاضر ورود پرونده هاي بسيار 
ب�ه ق�وه قضائيه مش�كلات 
بس�ياري را ب�راي قض�ات و 
كاركنان محاك�م قضايي به 
وجود آورده است كه با اجراي 
قضازدايي، كاه�ش عناوين 
مجرمانه و جرم زدايي مي توان 
به قوه قضائيه در رسيدگي به 
وظايف اصلي خود كمك كرد«

احیاي پلیس قضایي
آي�ت الله رئيس�ي گف�ت: »احي�اي پليس قضاي�ي بي�ش از پيش 
ضروري اس�ت و اي�ن ضرورت ب�راي همه كس�اني كه دس�تگاه را 

مي شناسند احساس مي شود.«  
رئيس قوه قضائيه در ديدار قضات و كاركنان دادگستري استان زنجان با 
بيان اينكه هويت واقعي شكل دهنده شخصيت مردم اين خطه، دلدادگي 
به امام حسين )ع( است، از زحمات رئيس كل دادگستري استان زنجان و 
دادستان ها و همه قضات و كاركنان دادگستري اين استان قدرداني كرد 
و گفت: »گزارش عملكرد دادگستري و نكات مطرح شده در اين جلسه، 

بيانگر تاش و فعاليت و زحمات بود.« 
رئيس قوه قضائيه با اش��اره به موضوع پليس قضاي��ي، تأكيد كرد: »ما 
س��ال ها موضوع پليس قضايي را مطرح كرديم و حت��ي برخي اقدامات 
هم انجام شده اس��ت و موافقت هايي هم صورت گرفته، اما در ميانه راه 
كار متوقف شده است. بنده به عنوان يك همكار شما در دستگاه قضايي 
كه سال هاست فعاليت كرده ام احس��اس مي كنم احياي پليس قضايي 
بيش از پيش ضروري است و اين ضرورت براي همه كساني كه دستگاه 
را مي شناسند احساس مي شود.« وي با بيان اينكه موضوع پليس قضايي 
را در دستور كار لحاظ مي كنيم، افزود: »اقداماتي هم صورت گرفته است 
و مصرانه از سوي رؤساي قوه قضائيه سابق و مسئولان انجام شده،اما به 
جاي روشني نرسيده است. من هم مثل شما نظرم بر آن است كه ايجاد 

پليس قضايي به ايجاد يك پليس متخصص كمك مي كند.« 
آيت الله رئيسي ضمن تشكر از نيروي انتظامي كه به دستگاه قضايي كمك 
مي كند، گفت: »نيروي انتظامي در كنار قضات و دستگاه قضايي خواهد بود.« 

در اين ستون پيام ها،  متن ها، عكس نوشت ها و خبرهاي كوتاه 
منتشر ش�ده در فضاي مجازي را منتش�ر خواهيم كرد؛ بدون 
هيچ گونه توضيح و تفسير. بازنشر اين موارد هم به منزله تأييد 

يا رد محتواي هيچ كدام از آنها نيست. 
---------------------------------------


